

TONGJI UNIVERSITY



QK1900852

ISSN 1009-3060

# 同濟大學學報

JOURNAL OF TONGJI UNIVERSITY



## 社会科学版

SOCIAL SCIENCE SECTION

本期栏目

- 德语诗学与文化研究
- 国际问题研究
- 建筑文化
- 当代马克思主义
- 城市与可持续发展
- 法学论坛
- 艺术与审美文化

第29卷 第6期 (总第140期)

# 6

2018

## 【德语诗学与文化研究·德语当代戏剧名家研究】

- 主持人的话 ..... 谢建文 (1)
- 论《英雄广场》主人公形象的叙事化刻划 ..... 谢芳 (2)
- 彼得·汉德克的戏剧艺术 ..... 聂军 (10)
- 论博托·施特劳斯戏剧作品的游戏性  
——以《癯病患者》《熟悉的面孔,混杂的感情》和《轻松的游戏》为例 ..... 谢建文 (22)
- 东德义子的双人戏  
——评海纳尔·米勒剧作《沃洛克拉姆斯科大道》第五场 ..... 杨劲 (32)

## 【国际问题研究】

- 朝核问题与结构实力 ..... 辜学武,柯小俊 (38)
- 中国推动地区经济一体化的路径研究:从东亚自贸区到亚太自贸区  
..... 王丽琴,朱美琳 (48)

## 【艺术学与审美文化】

- 刘勰“庄老告退,山水方滋”说新论  
——六朝山水审美勃兴的儒学省察 ..... 刘强 (59)
- 从形式分析到意图阐释  
——赛努齐对抽象表现主义的认知诗学解读路径 ..... 毛秋月 (69)

---

---

**【建筑文化·陈从周百年诞辰纪念专题】**

陈从周先生与风景园林社会教化:文化启蒙和公众参与 ..... 刘悦来(76)

论陈从周对园林遗产的整体性贡献 ..... 黄松(82)

---

**【城市与可持续发展】**

特大城市社会稳定风险识别与治理

——基于上海市 Z“城中村”动迁事件的调查分析 ..... 李琼(89)

---

**【当代马克思主义·纪念马克思 200 周年诞辰之时代哲学专题】**

主持人的话 ..... 李振(97)

“实践”为“时代”奠基

——重读《1844 年经济学哲学手稿》..... 张文喜(98)

作为“政治经济学批判”的“时代哲学” ..... 李振(108)

---

**【法学论坛】**

论城市“结建”人防工程的权利关系及制度建设

——基于《物权法》的研究 ..... 程遥,赵民(117)

---

---

## CONTENTS

### Study on German Poetics and Culture: Contemporary German Dramatists

- Words From the Host** ..... XIE Jian-wen ( 1 )
- On Narrative Characterization of the Protagonist Image in *Heroes' Square* ... XIE Fang ( 2 )
- The Dramatic Art of Peter Handke ..... NIE Jun ( 10 )
- The Playfulness in the Dramatic Works of Botho Strauß  
— On the Basis of *Die Hypochonder*,  
*Bekannte Gesichter*, *gemischte Gefühle* and *Leichtes Spiel* ..... XIE Jian-wen ( 22 )
- The Dual Drama of the Adopted Son in German Democratic Republic  
— An Investigation Into the Play Piece *Wolokolamsker Chaussee V* of Heiner Müller  
..... YANG Jin ( 32 )

### Study on International Issues

- Structural Power; North Korea's Nuclear Issue and Its Implications  
..... GU Xue-wu, KE Xiao-jun ( 38 )
- China's Pathway to Regional Economic Integration; From the East Asia Free Trade Area  
to the Free Trade Area in Asia Pacific ..... WANG Li-qin, ZHU Mei-lin ( 48 )

### Art and Aesthetic Culture

- A New Study on Liu Xie's Argument That "Poems About Mountain and Water Have Become  
Popular After the School of Zhuang Zi and Lao Zi Retreated"; A Confucian Interpretation  
of the Surge in Appreciating the Mountain and Water in the Six Dynasties  
..... LIU Qiang ( 59 )
- From Formal Analysis to Interpretation of Intention  
— Claude Cernuschi's Cognitive Approach to Abstract Expressionism ..... MAO Qiu-yue ( 69 )

### Architectural Culture: Commemorating the Centennial Birthday of Prof. Chen Congzhou

- Prof. Chen Congzhou's Contribution to Social Education of Landscape Architecture; Cultural  
Enlightenment and Public Participation ..... LIU Yue-lai ( 76 )
- On Chen Congzhou's Holistic Contribution to Garden Heritage ..... HUANG Song ( 82 )

### City and Sustainable Development

- Identification and Governance of Social Stability Risk in Megacities  
— Based on the Relocation Event of "Z City Village" in Shanghai ..... LI Qiong ( 89 )

### Contemporary Marxism: Commemorating the Bicentennial Birthday of Marx

- Words From the Host** ..... LI Zhen ( 97 )
- Marx's *Economic and Philosophical Manuscripts in 1844* and Its Inspiration for Human  
Beings ..... ZHANG Wen-xi ( 98 )
- The Philosophy of Era as the Critique of Politics Economy ..... LI Zhen ( 108 )

### Law Forum

- Rights and Institution Building of Multi-Purpose Civil Air Defense Projects  
..... CHENG Yao, ZHAO Min ( 117 )

# JOURNAL OF TO

全国中文综合性人文、社会科学类核心期刊  
中文社会科学引文索引(CSSCI)扩展版来源期刊  
中国人文社会科学核心期刊  
中国人文社会科学核心期刊  
RCCSE中国核心学术期刊  
全国高校百强社科期刊  
上海市最佳学报

中国学术期刊综合评价数据库来源期刊  
中国学术期刊(光盘版)数据库来源期刊  
中国核心期刊(遴选)数据库来源期刊  
超星学术期刊“域出版”平台数据库来源期刊  
中国高校系列专业期刊来源期刊  
中国期刊全文数据库来源期刊  
中文科技期刊数据库来源期刊  
龙源期刊网数据库来源期刊

同濟大學學報

社会科学版

(双月刊, 1990年5月创刊)

JOURNAL OF TONGJI UNIVERSITY  
SOCIAL SCIENCE SECTION

(Bimonthly, Since 1990)

主管单位: 中华人民共和国教育部  
主办单位: 同济大学  
主 编: 孙周兴  
出版单位: 同济大学学报(社科版)编辑部  
地 址: 上海市四平路1239号  
邮政编码: 200092  
电 话: (021) 65983944 65985116  
电子信箱: wkxuebao@tongji.edu.cn  
网 址: <http://wkxuebao.tongji.edu.cn>  
出版日期: 2018年12月25日  
国内发行: 上海市报刊发行局  
国外发行: 中国国际图书贸易集团有限公司  
印 刷: 上海康城印务有限公司

Supervisor: Ministry of Education of P. R. C.  
Sponsor: Tongji University  
Editor in Chief: Sun Zhouxing  
Editor and Publisher: Editorial Department of Journal of Tongji University  
Address: No.1239 Siping Rd, Shanghai 200092, China  
Tel: (021) 65983944 65985116  
E-mail: [wkxuebao@tongji.edu.cn](mailto:wkxuebao@tongji.edu.cn)  
Website: <http://wkxuebao.tongji.edu.cn>  
Domestic Distributor: Newspaper and Periodical Distribution Office of Shanghai  
Overseas Distributor: China International Book Trading Corporation

中国标准连续出版物号: ISSN 1009-3060  
CN 31-1777/C

国内邮发代号: 4-637  
国外发行代号: BM1532  
国内定价: 15.00元

ISSN 1009-3060

